
ISTEN HUSZONEGYEDIK SZÁZADI ROKONAI

Miről szól ez az írás?
Sokszor megkérdezték tőlem barátaim és ismerőseim az elmúlt hetekben, hogy miről 

is  szeretnék  írni  ebben  a  különös  című  könyvecskében.  Talán  én  is  ráfanyalodtam  a 
tudományos fantasztikus írók könnyű  kenyerére és  valamilyen új,  áltudományos Krisztus-
legendával akarok előállni, ami ugyan a szerzőnek és a kiadónak jó üzleti hasznot hoz, de 
messze visz az igazságtól.  Ennél én sokkal fontosabb kérdésről szeretnék néhány gondolatot 
megosztani az olvasóval. A kereszténység megmaradásának a titkát kutatom. A keresztény azt 
jelenti: krisztusi, a görög chrisztianosz szó eredetileg csúfoló, pejoratív értelmű szó volt. Ilyen 
végződéssel  képezték  a  régiek  egy-egy  ember  párthíveire  vonatkozó  jelzőt,  pl.  Heródes 
nevéből így képezték a herodiánus nevet, amely az uralkodó párthíveinek csoportját jelölte és 
ez nem volt mindig hízelegő  a csoport tagjaira nézve. A keresztény olyan hívő  ember, aki 
hiszi, hogy Jézus Krisztussal ma is lehet együtt járni a mindennapokban, mert ő megígérte, 
hogy velünk van minden nap a világ végezetéig. Rövidebben úgy is lehet fogalmazni, hogy az 
az  ember  a  keresztény,  aki  Krisztussal jár, és nem az, aki csak rá hivatkozik. De hogyan 
lehetek Jézussal ilyen „testközeli” viszonyban? 
 A mai kereszténységnek egyik legnagyobb kérdése ma az, hogy mi történjen a 
tradícióval, hogyan élhet a múltunk a jelenben. Aki gyökereit elveszíti,  életképtelenné  válik, 
aki viszont a mai élet mai kérdéseire nem tud mai választ adni, az elpusztul. Hevesi Sándor 
egyik szép mondása szerint „a tradíciót nem úgy kell őrizni, mint poszt a lőportornyot, hanem 
mint a Vesta szüzek a tüzet, folyton élesztgetve, hogy ki ne aludjon.” A tradíció lángja akkor 
ég,  ha  nem halott  lelkű  emberek  próbálják  a  hit  lángját  életben  tartani,  hanem élő  hitű, 
Krisztust  ma  is  kész  szívvel  követő  emberek  bizonyulnak  a  mai  élet  kihívásai  között  a 
Názáreti Jézus követőinek. Az élő hit támasza a megtett út önkritikusan feltárt tanulsága. Már 
az Ószövetségben is csak így lehetett az Istent megismerni. Ő a VAGYOK Istene, aki küld, 
hív,  reménységet  ad  és  vezet.  A tradíciót  vesztett  egyház,  az  útról  feledkezik  el,  míg  a 
tradícióba  kövesedett  egyház  az  úton  járás  reménységét  felejti  el.  A tradicionalista  és  a 
tradíciót vesztett egyház egyformán halott. Az egyház csak akkor tud élni, ha Krisztus hangját 
ma is hallja, az Ő útját ma is járja. De hogyan lehet ezt megtenni? Ezzel foglalkozik ez a kis 
füzet.

Az elhívástól a hivatásig.
Lehet keresztény gyökerű kultúrába, keresztény családba születni, de kereszténynek 

nem  lehet  születni.  Kereszténnyé  csak  újjászületni  lehet.  Csak  így  lehet  Jézus  jelen  az 
életünkben,  így  lehetünk  Krisztus  mai  követői  egy  szüntelenül  változó  világban.  A 
kereszténységet nem lehet örökölni, csak megtalálni lehet és ehhez meg kell hallani Jézus 
hívását: „Jöjjetek énhozzám mindnyájan, akik megfáradtatok, és meg vagytok terhelve, és én 
megnyugvást adok nektek. Vegyétek magatokra az én igámat, és tanuljátok meg tőlem, hogy 
szelíd  vagyok,  és  alázatos  szívű,  és  megnyugvást  találtok  lelketeknek.  Mert  az  én  igám 
boldogító, és az én terhem könnyű.” (Mát 11:28-30)

Jézus ezekkel a szavakkal foglalta össze követésének titkát. A  kereszténység  nem 
szabadidős  tevékenység,  a  ráérő  emberek  hasznos  időtöltése,  hanem  gyakorlati  Krisztus-
követés.  Jézus  nem ráérő,  őgyelgő  embereket  hívott,  hanem a  mindennapi  munka  terhét 
hordozó  embereknek  ígért  egy  másféle  gondolkodási  módon  nyugvó  életet.  Ma  sincs 
társadalmon kívüli Jézus-követés. A csend a meditáció csak akkor érték, ha a szolgálatért van, 
de a másik, a közösség nélkül nincs kinek szolgálni. A szolgálat viszont nem kényszer, hanem 
önkéntes vállalás. Jézus magához hív először. Így tett a tanítványaival is. Amikor meghirdette 



Jézus Isten másféle uralmon alapuló országának eljöttét, akkor kezdte hívni tanítványait. 
„Amikor a Galileai tenger partján járt, meglátott két testvért, Simont, akit Péternek hívtak, és 
testvérét, Andrást, amint a hálójukat  a  tengerbe  vetették,  mivel  halászok  voltak.  Így  szólt 
hozzájuk: Jöjjetek utánam, és emberhalászokká teszlek titeket. Ők pedig azonnal otthagyták 
hálóikat, és követték őt.” (Mát 4:18-20) Jézus nem azért hívta őket magához, hogy a munkától 
vonja el őket, hanem egy értékesebb, emberibb feladattal akarta őket megbízni. A munka Isten 
világrendjében  nem  egyszerűen  pénzkeresés,  a  megélhetés  biztosítása,  hanem 
emberségünknek  az  a  döntő  része,  ahol  a  másikért,  a  világért  tenni  tudunk  valamit.  Az 
emberhalászat  –  cselekedet  a  másikért,  a  megfáradt  emberkért.  Akik  ma  sincsenek  jobb 
helyzetben,  mint  Jézus  korában.  Jézus  „amikor  látta  a  sokaságot,  megszánta  őket,  mert 
elgyötörtek  és  elesettek  voltak,  mint  a  juhok  pásztor  nélkül.”  (Mát  9:36).  Jézusnak  az  a 
csodája, hogy ilyen elgyötört embereket hív magához, hogy pásztorokká, a másik emberért 
felelősséget  hordozó  emberhalászokká  tegye.  De  ez  a  teher  nem  többlet  teher,  hanem 
szabadulás  a  többlet  alól,  ami  fárasztott  eddig  és  megterhelt.  Isten  nyugalma  nem  a 
tehetetlenség, a semmittevés nirvánája, hanem a másokért végzett értelmes munka öröme. Ez 
szabadít fel a terhek alól, ez ad nyugodalmat. 

Ma  az  értelmetlen,  embertől  elidegenedett  munka  világában  élünk.  Felfedeztük  a 
gépeket, hogy könnyebbé tegyük munkánkat, de nem fedeztük fel időben azt, hogy a gépek 
másféle  ritmus  szerint  élnek,  mint  a  mibelénk  teremtett  biológiai  óránk.  A  gépek 
megszabadítottak  a  munka  terhétől,  de  mi  lettünk  a  gépek  kiszolgálói.  Így  lett  a  munka 
embertelenné. Jézus úgy akar célt adni életünknek, hogy visszaadja a munka emberi tartalmát, 
belőle nem maradhat ki a másik, a megfáradt, megterhelt ember. Így találhatunk nyugodalmat 
a lelkünknek. 

Az  elhívás  ajándék.  Isten  ajándéka,  az  értelmes,  másokért  végzett  munka  örömét 
kapjuk tőle, ami életünk céltalanságát, értelmetlenségét űzi el, azt, ami házasságunkat páros 
magánnyá  teszi,  ami  a  megapoliszok  embertömegében  is  magányra  kárhoztat  minket.  A 
magánytól, az unalom szürke sivatagától csak az elhivatás perzselő tüze szabadit meg minket. 
A kereszténység azért veszítette el az emberek bizalmát, mert egyre kevesebb olyan, önmagát 
kereszténynek mondó ember van, aki hallja Jézus máig hangzó hívását: „Jer és kövess 
engem!”. (Mát 19: 21). Elhívás nélkül nincs hivatás. A mai embernek legtöbbször valami a 
célja és elvész a Valaki, Jézus, aki mindig a másik emberrel, a legkisebbel azonosítja magát. 
(Mát  25:40). Jézus azért hív, hogy elküldjön a másikhoz, Ő azt akarja, hogy mi legyünk az Ő 
simogató tenyere, a másik emberért itt élő ember, aki élete célját a másik emberben találja 
meg. Isten elhívását azért érdemes a megfáradt embernek meghallani, mert a megterhelt 
embernek egyetlen gyógyszere a hivatástudat.

Az újjászületés – értékrend változás.
Szüleimmel,  testvéreimmel,  családommal  de  szülőhelyemmel,  hazámmal  is 

születésem kapcsol  össze.  Testvéreimet  nem én válogatom össze,  szüleim mellett  sem én 
döntöttem. Ezek a születésemből következő adottságaim. A lelki életben sincs másként.  Az 
első  keresztények  Isten  gyermekeinek  tudták  magukat.  Mát  az  Ószövetség  idején is Isten 
fiainak tartották azokat az embereket, akik különleges módon tartoztak Istenhez. Dávidra és 
Salamonra is vonatkoztatták ezt a kifejezést (2Sám 7:14. 1Krón 28:67. vö. Zsolt 2:7). Izrael 
népét is nevezi így az Úr (5Móz 14:1. Hós 2:1. És. 1:2. Mal  1:6)  Gyakran  használja  az 
ószövetség azt a hasonlatot, hogy Istennek olyan a kapcsolata népével, mint apának a fiával 
(5Móz 1:31. 8:5. Péld 3:12 Zsolt103:13. Mal 3:17). Az Újszövetségben egyértelmű lesz ez a 
képes kifejezés. Jézus az Isten fiairól, mint az ígéret örököseiről szól (Mát 5:9. Luk 20:36.).Az 
Isten gyermekei kifejezés ugyanilyen értelemben használatos (1Ján 3:1-3. 10. 5:2. Róm.8:21). 

De hogyan lehetünk mi Isten gyermekeivé? Istennek ezt a különös örökbefogadó 



cselekedetét János így írja le: „Lássátok meg,  milyen nagy szeretetet  tanúsított  irántunk az 
Atya: Isten gyermekeinek neveznek minket, és azok nis vagyunk. Azért nem ismer minket a 
világ, mert nem ismerte meg őt. Szeretteim, most Isten gyermekei vagyunk, de még nem lett 
nyilvánvaló, hogy mivé leszünk. Tudjuk, hogy amikor ez nyilvánvaló lesz, hasonlóvá leszünk 
hozzá, és olyannak fogjuk őt látni, amilyen valójában. Ezért, akiben megvan ez a reménység, 
megtisztítja magát, amint ahogyan ő is tiszta. (…) Erről ismerhetők meg Isten gyermekei és 
az ördög gyermekei: aki nem cselekszi az igazságot, nem az Istentől van, és az sem, aki nem 
szereti  a  testvérét” (1Ján 3:1-3.  10.).   Az Istenhez,  Jézushoz való hasonlóságunk alapja a 
szeretet, amit csak a világgal, a másik emberrel való közösségünkben tudunk igazán megélni. 
Erre kaptuk az elhívásunk, és erre szól a hivatásunk a mindennapokban. A bűn világa az 
önzésre  épül,  a  szereteté  a  szolgálatra.  Nem a  bűn  következménye  a  szolgálat,  hanem a 
szeretet természetes velejárója. A bűn képtelenné tesz a szolgálatra, mert kényszerből csak 
rabszolgamunkát lehet végezni.  Ezért új kezdetre,  új születésre,  -  felülről-születésre – van 
szükségünk.

Az újjászületés szóval azt a folyamatot írja körül az Újszövetség, amelyben Isten a 
maga gyermekeivé tesz bennünket. Ez a  belső  életújulásunk alapja.  Lényegében erre hív el 
bennünket,  így  lesz  hivatásunkká  a  szeretet,  így  leszünk  gyermekei,  akikben  azok  az 
indítékok,  indulatok  munkálkodnak,  mint  amilyenek  Jézusban  voltak  (Fil.  2:5).  Az 
Újszövetségben több szó is kifejezi ezt a különös fogalmat. Az ismertebb a palingeneszia  szó, 
ami a sztoikus filozófiából és a pitagoreusok tanításából ismert volt világszerte a kor művelt 
emberei előtt. Ezt a Jézus korabeli zsidóság is átvette, még a qumrani iratok is használták. A 
világ és az ember megújítását jelentette (pl. Mát 19:28). A másik szó, anagennaó, azt jelenti 
újra nemz, újjá szül  (1Pét 1:3.  23.).  A szónak az igazi  tartalmáét Jézusnak Nikodémussal 
folytatott éjszakai beszélgetése adta meg. Nikodémus a hűvös éjszakai órán, amikor a bölcs 
írástudók teológiai eszmecseréi szoktak elhangzani, tisztelettudón megszólította Jézust úgy, 
ahogy  egy  hírneves  rabbit  szokás  volt  köszönteni:  „Mester,  tudjuk,  hogy  Istentől  jöttél 
tanítóul, mert senki nem képes megtenni azokat a jeleket, amelyeket te teszel, hacsak nincs 
vele ez Isten” (Ján.  3:2).  De Jézus egészen másképpen válaszol,  mint ahogyan ez a nagy 
tekintélyű rabbi várja. Válaszában, mint ahogyan Bolyki János megállapítja „nem arról van 
szó, hogy Jézust beveszik-e az írástudók szakmai testületébe vagy sem, hanem arról, hogy 
milyen feltétellel lehet belépni Isten országába, amelynek Jézus a képviselője.”(Bolyki János: 
„Igaz tanúvallomás”.  Bp.  2001.  114).  Ezért  az  udvarias  megszólításra  Jézus  így válaszol: 
„Bizony, bizony mondom néked: ha valaki nem születik újonnan (felülről), nem láthatja meg 
Isten országát”(3. vers). Jézus szerint az Isten országába való belépésnek egy feltétele van: 
felülről, vagy újonnan, újra kell születni. Jézus itt az anóthen szócskát mondja János szerint, 
ami mind a kettőt jelenti. Az alapul szolgáló kép, a természetes születés folyamata, világosan 
mutatja,  hogy  az  ember  a  maga  újjászületéséhez  semmivel  nem  tud  hozzájárulni.  Ez 
kizárólagosan Isten  munkája,  mivel  új  életet  csak ő  adhat  (1Pét  1:3.23).  Jézus  határozott 
kijelentése kapcsán a kiváló rabbi – értetlenkedni kezdett. „Hogyan születhetik az ember ha 
vén? Bemehet az anyja méhébe és megszülethetik ismét?” Nikodémus, nyilván félreérti Jézus 
szavait. Nem veszi észre hogy itt Jézus az anóthen szócskát nem a „még egyszer”  vagy  az 
„újra” értelmében használja, hanem a felülről értelmében, ami azt jelenti, hogy a mennyei erő 
hatásának  következtében  valami  új  indul,  születik  mibennünk.  Jézus  szavainak  materiális 
értelmezésével  ő  válik nevetségessé.  Az is  lehet,  hogy Nikodémus a zsidó nép történelmi 
múltjára,  „méhére”  utal,  ahová  nem lehet  visszamenni.  A jelen  elől  nem lehet  a  múltba 
menekülni, ahogyan az újjászületést a bizonytalan jövőbe sem lehet elhalasztani. Ezért Jézus 
ismét megismételi ismét eskü formában, megerősített állításként: „Bizony, bizony, mondom 
néked, ha valaki nem születik víztől  és Lélektől,  nem mehet be az Isten országába.  Ami 
testtől született test az, és ami Lélektől született lélek az. Ne csodálkozz, hogy ezt mondom 



néked: Újonnan kell születnetek.” (5-7. vers).
A  víz  a  születéshez  tartozó  kép.  Ami  testtől  született  –  az  víztől  született.  A 

magzatvízre, az újszülött fürdővizére szoktak gondolni az írásmagyarázók. A keresztség lehet 
az újjászületés és a megújulás fürdője a Szentlélek által (Tit 3:5), de maga a víz nem használ 
semmit  sem.  Ezt  Luther  Márton  így  fogalmazta  meg a  Kis  Kátéban:  „A keresztség  nem 
egyszerűen  víz,  hanem  Isten  parancsába  foglalt,  Isten  Igéjével  együtt  használt  víz.”. 
Valamilyen  belső  tartalomnak  a  külső  jele,  bizonyítéka.  Mivel  Nikodémus  nem értette  a 
felülről születés titkát, ezért Jézus a kortársak előtt ismert víz és lélek ellentétpárral próbálta 
megértetni az újjászületés lényegét. Már a Biblia első lapján is ellentétpárként összetartozik a 
víz és a Lélek. Kezdetben Isten Lelke lebegett a vizek fölött (lMóz.l:2). A Lélek elevenítette 
meg a sárból  formált  embert  (1Móz 2:7)  éppen úgy,  mint  Ezékiel  prófétai  látomásában a 
megszáradt csontokat (Ez 37:4-7). Keresztelő vallomásából Nikodémus már tudhatta volna, 
hogy jön utána valaki, aki Lélekkel fog keresztelni. Keresztelő János keresztsége több volt, 
mint a qumrani szekta-tagok naponként többszöri rituális fürdése. Ez csak egyszer történt és a 
megbánt,  múltban elkövetett  bűnök lemosására szolgált,  ezt  bűneink megvallása után más 
végezte  el  rajtunk.  A Lélek  keresztsége  több.  Nem  csupán  a  múltban  elkövetett  bűnök 
letörlésére  szolgál,  hanem a  Szentlélek  spirituális,  egzisztenciális  újjáteremtő  munkájának 
megvallása. A keresztség nem önmagában hat rituális esemény, hanem egy belső értékrend 
változás  jelképes  kifejezése.  Jézus  erről  a  belső,  értékrendbeli  változásról  beszélt,  ez  tesz 
bennünket Isten gyermekeivé. Ő azért hívott el minket, hogy nyilvánvaló legyen ez a másféle 
értékrend mibennünk. 

Az újjászületéssel Isten XXI. századi rokonai leszünk  Jézus  Krisztus  által,  de  csak 
akkor, ha ez az értékrendbeli változás bekövetkezik bennünk. Egy embert nem a bőre vagy a 
haja színéről, vagy az ujjlenyomatáról lehet igazán megismerni, hanem belső értékrendjéről. 
Az árul el rólunk a legtöbbet, hogy mi az, amit értékesnek tartunk. Ha önző énünknek akarunk 
szolgálni,  akkor a másik emberre csak azért lesz szükségünk, hogy azt bizonyítsuk velük, 
hogy  mi  mennyire  kiválóbbak,  tökéletesebbek  vagy  esetleg  jobbak  vagyunk,  mint  ők. 
Szolgálat helyett uralkodni akarunk. Ez az önzés a gyökérbűn, mely minden értéket eltorzít 
mibennünk. Másoknak valami jót tenni többé nem lesz természetes,  csak valami önös cél 
miatt  leszünk  szolgálatkészek,  szeretőszívűek.   Lehet,  hogy  cselekedeteinkben  nem lehet 
hibát találni, de értékrendszerünk, szemléleti módunk elárul minket.  A jótékonykodás saját jó 
hírnevem építése lesz, nem pedig a felebarátom szeretetének kifejezése.

Isten az embert Igéjével szüli ujjá (1Kor 4:15. Jak 1:18). Csak akkor fedezem fel 
igazán, hogy az ige cselekvést, történést jelentő szó, ha megváltozik belső értékrendem. Míg 
minden önző érték romlandó, csak Isten értékrendje örökkévaló. Ezért biztat igy minket Péter 
levele: „Tisztítsátok meg lelketeket az igazság iránti  engedelmességgel képmutatás nélküli 
testvérszeretetre,  egymást  kitartóan,  tiszta  szívből  szeressétek,  mint  akik  nem  romlandó, 
hanem  romolhatatlan  magból  születtetek  újjá,  Isten  élő  és  maradandó  igéje  által.”  (lPét 
1:22-23).  

Mit jelent Isten rokonságában élni?
Az ember élete egy vég nélküli összeépülés a bennünket körülvevő külvilággal. Ez az 

élő szervezet anyagcseréjére éppen úgy igaz, mint szocializációnkra. Ha egy kiscsirke kibújik 
a tojásból, ösztöneivel beprogramozott kész egyed minden fontosat tud az élethez, hisz tud 
enni,  inni,  szaladni és kommunikálni.  Az ember sokkal bonyolultabban, egy a külvilággal 
soha  meg  nem  szakadó  rendszerben  sajátítja  el  ezt.  Erre  az  adaptációs  folyamatra  a 
megszületett új embernek is szüksége van. Ez minden élő napi kihívása, ez maga az élet. Ezt a 
folyamatot így foglalja össze az Efezusi levelében Pál: „Krisztus is szerette az egyházat, és 
önmagát adta érte, hogy a víz fürdőjével az ige által megtisztítva megszentelje, így állítja 



maga elé az egyházat dicsőségben, hogy ne legyen rajta folt, vagy ránc, vagy bármi hasonló, 
hanem hogy szent és feddhetetlen legyen.” (5:25-27). Isten célja mivelünk ez a megtisztítás, 
naponkénti  megújulás.  Ez  Jézus  megváltásának  a  célja.  A kereszténység  csak  úgy  lehet 
krisztuskövetés, ha naponta elfogadjuk az ő útját, és tudatosul bennünk, hogy Jézus valamitől 
és valamire váltott meg bennünket. Valami már megtörtént miértünk, mibennünk, valami ma 
is történi életünkben és van, ami a célba érkezéskor, a jövőben fog teljesedni a mi életünkben. 
Luther  mondta,  hogy a  keresztény ember  élete a már igen és a még nem feszültségében él. 
Már megtörtént a mi megváltásunk, amikor Jézus értünk adta életét, de még nem valósult meg 
mibennünk a megváltás teljessége. Ezért tartja az Újszövetség úton járásnak a 
kereszténységet. Isten szeretetének, jó szándékának  vagy  a  megváltás  megtörtént 
eseményeinek ismerete önmagában nem változtatja meg életünket. A vallás külső gyakorlása 
sem képes erre. Az újjászületés bennem indítja el a megváltás munkáját amit Jézus Krisztus 
végez. Ezért vallották az apostolok: „nincsen üdvösség senki másban, mert nem is adatott az 
embereknek az ég alatt más név, amely által üdvözülhetnénk.” (Apcs 4:12).

A  megváltás  első  lépcsőfoka  életünkben  az,  amikor  rádöbbenünk  arra,  hogy 
önmagunkban, Krisztus nélkül értelmetlen az életünk. Nem önmagunktól döbbenünk rá erre, 
hanem Isten Szentlelke győz meg erről minket. A Biblia ezt a folyamatot nevezi bűnbánatnak. 
Ennek a szónak a mindennapi életben más a tartalma, mint a Bibliában.  Mi a rajtakapott 
ember szánom-bánomját tartjuk bűnbánatnak. Az Ószövetségben használt szó (nácham) azt 
jelenti sajnálni de azt is hogy megtérni. A mai köznapi értelemben vett bűnbánó, rendszerint 
nem a bűnt bánja, hanem azt, hogy rajtakapták. Ezért a bűnbánat nem jelent ma életújulást, 
megtérést, vagyis szokásaink, cselekedeteink száznyolcvan fokos fordulatát.  Az Újszövetségi 
görög szó (metanoeó) is sokat mondó. Jelentése: „a gondolkodási módot megváltoztatni”, „a 
bűnt  megbánni”,  „megtérni”.  Egy  olyan  folyamatot  jelöl  melyben  az  embernek  a  teljes 
személyisége, gondolkodási iránya megváltozik, a korábbival ellentétes lesz. Az újjászületett 
ember is  követ  el  bűnt,  de a  bűnbánata révén gondolkodási  módja alakul  vissza Krisztus 
képére  és  hasonlatosságára.  Gyűlölet  helyett  szeretni  kezd.  Megtanulja  a  saját  igazságát 
megkérdőjelezni  és  a  másik  javát  keresni.  Rádöbbennek  arra,  hogy  nem  nekünk  van 
egymással szemben igazunk, hanem Istennek van igaza és az Ő igazsága nélkül elveszünk. A 
bűnbánó nem a bűn sikertelensége miatt szomorkodik, nem is azért, mert rajtakapták, hanem 
azért  mert  Istent  sértette  bűnével,  akinek  családjához  tartozik.  Ezért  mondja  Dávid  nagy 
bűnbánó zsoltára: „Egyedül ellened vétkeztem, azt tettem, amit rossznak látsz. Ezért igazad 
van ha szólsz, és jogos az ítéleted” (Zsolt 5l:6). Minden bűnbánat csak akkor ér célhoz, ha a 
saját bűnöm kudarcától eljutok Isten igazáig, megbocsátó szeretetéig. Enélkül a jobb, más 
lehetőség nélkül nem tudnám bűneimet sem bánni igazán.

A bűn nem csupán egy elkövetett rossz cselekedet, hanem egy olyan állapot, amely 
kizárja Istent a mi életünkből. A bűn döntés Isten ellen, és mivel Ő az élet forrása, lázadás az 
élet  ellen.  Ezt  a  szakadékot  csak  Isten  tudja  áthidalni.   Neki  nem  önmagát  kellett 
kiengesztelni, hanem nekünk kellett lehetőséget teremteni arra, hogy életünk legyen. Hidat 
kellet építeni a szakadékon át. Ez a híd a megváltás. Isten úgy akar megtanítani bennünket az 
igazi élet törvényeire, hogy megigazít. Pál szerint „mivel tehát megigazultunk hit által, 
békességünk van Istennel a mi Urunk Jézus Krisztus által” (Róm 5:1). Nem az ember igazítja 
meg magát, hanem Isten igazítja meg az embert Jézus Krisztus által. De mit jelent ez a furcsa 
szó? Bűntelenséget, vagy azt, hogy a megigazított embernek mindig mindenben igaza van? 
Nem. A bűn = döntés az élet rendje ellen, a megigazítás – egy új döntés lehetősége Jézus 
által.. Istennek arra a cselekedetére vonatkozik, amellyel a bűnbánó bűnöst igaznak mondja, 
vagy tekinti. A megigazítás a kárhoztatás ellentéte (Róm 5:16). A megigazulás alapja nem a 
mi engedelmességünk, hanem Krisztus engedelmessége, ezért nem lehet ezt jócselekedetekkel 
ezt  kiérdemelni,  hanem  Jézusban  adott  kegyelmének  elfogadásával  ingyen  (Róm.  3:24). 



„Nem  az  általunk  véghezvitt  igaz  cselekedetekért,  hanem  az  ő  irgalmából  üdvözített 
minket” (Tit 3:5).

A keresztény ember nem bűntelen ember, hanem bűneivel küzdő,  csetlő  botló lény. 
Hite csak akkor él, ha cselekedetei által munkálkodik, mert a hit cselekedetek nélkül meghalt 
önmagában  (Jak.  2:17).  A  jó  cselekedetének  lehetősége  a  megigazítás  következménye. 
Krisztus út, lehetőség, élet. Az, aki él ezzel a lehetőséggel annak másként cselekvő emberré 
kell  lenni  az  emberek  között.  A mai  világnak  nem  nagy  teológusokra,  hanem  Krisztus 
gyakorlati követőire van szüksége, akik mesterüktől megtanultak a gyakorlatban a gyűlölet 
helyett szeretni. A mai ember sokszor azt gondolja, hogy a világot a gyűlölet viszi előre, a 
gyűlölet védi meg az igazságot.  Ez a mai farizeus gondolkodási módja, aki önmagától akar 
Isten előtt  igaznak lenni, és csak azért tud hálát adni, mert nem olyan, mint a többi (Luk 
18:9-14). Az ilyen ember Istent nem fél és embert nem becsül (Luk 18:2), még akkor is, ha a 
templomban elől imádkozik. 

Milyen  eredménye  van  az  újjászületett  ember  életében  a  megtérésnek  és  a 
megigazulásnak? Érdemes ebből a szempontból áttanulmányozni az apostoli leveleket. Pál és 
a többi apostol Krisztusban szenteknek mondja a gyülekezetek tagjait, miközben bűneiket, 
hibáikat  leplezi  le.  A Bibliában  a  szentség  nem bűntelenséget  jelent,  hanem Krisztusnak 
elkötelezett  életet.  Az a szent,  aki odaszánja az életét  Istennek, hogy gondviselő  szeretete 
használni  tudja  a  világ,  a  másik  ember  javára.  Így  lesz  életünk  értelmes,  célravezető.  A 
megigazítás  Isten  értünk  végzett  tette,  a  megszenteltetés,  aminek  éppen  úgy  Isten  a 
munkálója,  az  ő  bennünk  végzett  munkája.  Ezzel  akarja  Isten  a  mi  bűn  által  eltorzult 
egyéniségünket ismét emberivé, közösségévé, szeretővé formálni.  Sem a megigazulás sem 
pedig a megszentelődés nem érdemszerző  jócselekedet, hiszen benne nem mi cselekszünk, 
hanem  Isten  cselekszik  értünk,  bennünk,  hogy  általunk  is  cselekedni  tudjon  a  világban. 
Mindkettő kizárólag Krisztus kegyelmének és szeretetének köszönhető. E.G. White klasszikus 
meghatározása  szerint:  „Isten  nekünk  tulajdonítja  az  igazságot,  amivel  megigazít,  amivel 
pedig megszentel, abban részesít. Az első a jogcím, amivel a mennybe juthatunk, a második 
meg alkalmassá tesz, hogy a mennybe jussunk”(MYP. 35).

A megigazítással együtt jár az az öröm, hogy Isten elfogadott, már békességben élek 
vele egy értelmes, örömmel szolgáló életet.  Isten  többé  nem  a  hatalmas  végetlenség 
számomra, hanem Jézusban rokonom, fordulhatok hozzá a legkisebb dolgommal, bajommal, 
ő meghallgatja. Ő arra akar megtanítani, hogy neki száz útja van, ahol én egyet sem látok. Az 
én életemből eltűnik így a véletlen, a sorscsapászerű rossz, mert ami velem történik, az előtte 
mind Isten előtt volt. Ha az igazságot megfosztjuk az örömtől, akkor az az igazság nem az, 
amire azt mondta Jézus, hogy „én vagyok” (Jn.14:6). De az öröm nem lehet társtalan. Ezért a 
Krisztussal való kapcsolatom legbiztosabb jele nem az, hogy az igazságot elméletileg tudom 
és tanítom, hanem az, hogy felfedezem a másik emberben a testért, akitől értelmet, célt kap az 
életem. Így tűnik el az unalom és a céltalanság a mindennapjaimból. Egy ember önmagában 
nem ember, hozzánk tartozik a másik, ahogyan családba születünk, úgy újjászületésünk is 
hozzáköt  egy  családhoz.  A másik,  a  másféle  gondolkodású,  kultúrájú,  képességű  ember 
Krisztusban testvérem lesz, akiért értelmet kap mindaz, ami nekem van, amit Istentől kaptam.

A legnehezebben elhihető keresztény tanítás.
Jézus azonosítja magát a gyülekezettel. Pál szerint mindnyájan egy testté 

keresztelkedtünk meg (1Kor.12:13) és ennek a testnek a feje Jézus. Az ember emberségének 
lényegét a másikkal való közösségében  éli  meg.  Mint  láttuk,  új  emberré  sem  lehet  lenni 
egyedül.  Jézus,  aki  azért  lett  testté,  hogy  szolidaritást  vállaljon  velünk,  az  őt  követők 
közösségében  akar  testet  ölteni.  Rajtuk  keresztül  akar  jelen  lenni  minden  nap  a  világ 



végezetéig (Mát 28:20). Ma, az egyház valóságos arcának ismeretében az a legnehezebben 
elhihető keresztény tanítás, hogy ez a bűnöktől terhelt szervezet Jézus Krisztus teste a földön. 
A 19-20.  század  fordulóján  egy  jeles  francia  teológus  ,  A.  Loisy  írta  le  azt  a  keserűen 
gunyoros megállapítást először, hogy Jézus az Isten országa eljövetelét hirdette, s eljött az 
egyház helyette. Pedig a történelem során az egyház szép szóval és erőszakkal, gazdasági, 
kulturális és politikai eszközökkel mindent megtett, hogy Jézus krisztus helyébe lépjen, de 
kudarcot vallott. A mai prédikátor, aki az egyház ügyeiben járatos, jól megérti Mózest, aki a 
felelősséghordozásba  beleöregedve,  miközben háromszor  botjával  a  sziklára  sújtott  és  ezt 
kiáltotta: ”Hallgassatok ide, ti lázadók! Fakasszunk-e vizet ebből a sziklából” (4Móz 20:10). 
Az egyház ma is száraz, víztelen sziklának látszik, halottnak és alkalmatlannak. Osztozik az 
értünk meghalt Jézus testének valóságos sorsában. Úgy tűnik, hogy arra vár csupán, hogy 
levegyük a keresztről és eltemessük.. De Mózes botütése nyomán mégis víz fakadt a sziklából 
egészen váratlanul és érthetetlenül. És Mózes követte el a bűnt, mert úgy beszélt, mintha ő 
teremtett volna vizet a pusztában és nem a szikla ontotta volna áldását a lázongó népre.. E 
bűne miatt nem léphetett be az ígéret földjére (4Móz 20:7-12.). Ez a Szikla az Újszövetség 
felismerése szerint Jézus volt (1Kor 10:4), a rangrejtve, alázatosan közöttünk lévő Isten Fia. 
Mózes talán erre az élményre utal utolsó beszédében: „”Bizony, az ÚR nevében hirdetem, 
magasztaljátok Istenünket. Kőszikla ő,  cselekvése tökéletes, minden útja igazságos. HŰ  az 
Isten, nem hitszegő,  igaz és egyenes”. Dávid is ugyanezt a képet használja: „Istennél van 
segítségem,  és  dicsőségem,  erős  kősziklám és  oltalmam az  Isten”  (Zsolt  62:8).  Jézus  az 
egyházban éppen olyan rangrejtetten van jelen, mint annakidején amikor a földön járt. Jézus 
próbakő volt, mint ahogyan Ésaiás jövendölte (28:16). Az apostolok Jézust tartották az élő 
kőnek „amelyet  az emberek ugyan megvetettek,  amely azonban Isten előtt  kiválasztott  és 
drága”.  A látszat  és  a  valóság közötti  ellentétet  csak a  hit  oldhatja  fel.  Az egyház ma is 
osztozik  Jézus  kettős  természetének  botrányában.  Személyes  hitbeli  próbánk,  hogy  Pál 
apostollal  együtt  valljuk:  ”más alapot  senki  nem vethet  a  meglévőn kívül,  amely a  Jézus 
Krisztus” (1Kor 3:11).

 Jézus is ezt a képet alkalmazta, amikor tanítványaitól megkérdezte, hogy kinek tartják 
őt. Péter   amikor kimondta a nagy vallomást, ami azóta is minden keresztény hitének alapja- 
„te vagy a Krisztus, az élő Isten Fia” – Jézus így válaszolt rá: „ezen a kősziklán építem fel 
egyházamat,  és  a  pokol  kapui  sem  fognak  diadalmaskodni  rajta”  (Mát  16:16-18.).  Nem 
intézmény ez a szikla, nem is lehet valamiféle különleges képességű emberrel helyettesíteni. 
Igaza  van  Szent  Ágostonnak  (354-430)  az  egyik  legjelentősebb  egyháztanítónak,  amikor 
János leveleihez írt kommentárjában ezt írja: „Mit jelentenek ezek a szavak: erre a kősziklára 
építem az én anyaszentegyházamat? /…/Arra a hitre, hogy te vagy a Krisztus az élő istennek 
fia” Egyik prédikációjában (13.számú) így magyarázza a nagy egyházatya ezt az igét: „Az 
anyaszentegyházamat önmagamra építem fel, az élő  Isten Fia vagyok, önmagamra és nem 
terád”  Szent  Jeromos  (347-42o)  aki  a  Vulgata  fordítója,  az  egyháztörténelem  egyik 
legjelentősebb  Biblia  tudósa  volt  a  „Iovanianus  ellen”  írt  munkájában,  393-ban  a 
következőket írta: „Azok, akik tettben és szóban keresztények, nem hisznek Péterben, hanem 
csak abban, akiben maga Péter is hitt.  Ő,  a Krisztus, Péter mestere az örökélethez vezető 
tanításban és ugyan nekünk is Ő  az egyedüli  Mesterünk.” Az egyházat soha nem a külső 
megpróbáltatások fenyegették, nem is tagjainak vagy vezetőinek a gyarlósága, hanem az alap-
tévesztés. Aki viszont az alapra, krisztusra épít, az biztosan megmenekül.

Az egyház szó görögül ekklészia gyűlést, népgyűlést jelentet, amit egy meghatározott 
megbízással hívtak össze. Keresztény használatát az ószövetségi héber qáhál és édah szavak 
befolyásolták,  amelyek  egyrészt  Izrael  törvényhozó  testületét,  másrészt  pedig  a  nép 
istentiszteleti  közösségét  jelentette,  melyen  a  Szentírás  közös  tanulmányozása  történt.  Az 
Újszövetség  többféle  értelemben  is  használja  ezt  a  szót.  Az  egy  helyen  istentiszteletre 



összegyülekezett hívők közössége is egyház volt (1Kor 11:18. 14:19,28), jelenthette az egy 
helységben élő hívők testvéri közösségét (1Kor 16:1 Gal 1:2 1Tehss 2:14) de az egy házban, 
családban élő hívőket is (1Kor 16:19. Kol 4:15. Filem 2), ugyancsak így nevezték a nagyobb 
földrajzi  területen  élő  hívők  összességét  is  (Acs.  9:13),  vagy  akár  a  világon  élő  összes 
Krisztus-követőt (Mát. 16:18. 1Kor 110:32. 19:28. vö. Ef. 4:11) sőt van amikor az Istenhez 
hűséges mennyei lényeket is az egyház közösségébe foglalják (Ef. 1:20-22. vö. Fil 2:9-11).

Krisztus  követőinek  ezt  a  különös  közösségét  különböző  hasonlatokkal  írja  le  ez 
Újszövetség, hogy ezzel rávilágítson egyedülálló természetére. Elsősorban testnek mondja, 
amivel különös egységét és a tagok egymástól eltérő különbözőségét érzékeltesse.  Krisztus 
keresztje Pál szerint minden hívőt megbékéltetett egy testben (Ef 2:126), aminek deklarációja 
a Szentlélek által gyakorolt keresztség (1Kor.12:13). Így lett az egyház Krisztus teste (Ef l:
23). Így Krisztus követői az ő testének tagjai lesznek (Ef  5:3) és ő lesz a feje a testnek, vagyis 
az egyháznak (Kol 1:18. Ef 5:23). Az egyház tehát nem valamiféle emberi organizáció, hanem 
élő organizmus.

Az egyház „Isten épülete”, „Isten temploma”. A zsidó gondolkodás szerint a templom 
nem a hívek gyülekező  helye volt,  hanem Isten lakhelye.  A templom lerombolódott,  de a 
Krisztusban újjászületett emberekből, mint élő kövekből lelki ház épül (1Pét 2:4-6. Ennek a 
háznak  szegletköve  Jézus  (1Kor.  3:9-16).  Az  épület  még  nincsen  kész.  Folyamatosan 
illeszkednek falába az újabb és újabb élő kövek, „akiben ti is együtt épültök az Isten hajlékává 
a  Lélek  által”  (Ef.2:22).  Pál  ezért  biztatja  a  hívőket,  hogy  ne  selejtes,  olcsó  anyagokat 
építsünk be lelki házunkba, hanem tartós, jó minőségűt, hogy megállhassunk az ítélet napján 
(1Kor 3:12-15). Ez a hasonlat hangsúlyozza mind a helyi gyülekezetek mind pedig az egyház 
egészének a szentségét. „Ha valaki Isten templomát megrontja, azt megrontja Isten” (lKor 
3:17).

Ószövetségi gyökerű  az a hasonlat,  melyben az egyház,  mint menyasszony jelenik 
meg,  Jézus,  pedig  mint  vőlegény.  Ennek a  gondolatnak az  alapját  a  prófétai  könyvekben 
megtaláljuk (Hós 2:18.  Jer  3:14).  Pál  ugyanezt  a  képet  használja,  amikor elmondja,  hogy 
apostoli munkásságának az a célja, hogy a gyülekezetet tiszta szűzként állítsa Krisztus elé. 
Ezért  a  keresztény  házasság  alapelveinek  vázolásával  együtt  Krisztus  és  az  egyház 
kapcsolatára is tanítja a gyülekezetet (Ef 5:24-27)  Eszerint Krisztus azért adta önmagát az 
egyházért, hogy megszentelje „a víz fürdőjével”, hogy igazságának megszentelő hatalmával 
(Ján 17:17) aminek elfogadását a keresztség fürdője biztosítja, mint tökéletes menyasszonyt 
állítsa maga elé dicsőségben. Eszerint az egyház Jézus visszajöveteléig az egyház nem látható 
megdicsőült formában, és az önmagát dicsőítő egyház nem fog megdicsőülni.

Az  Újszövetség  az  Ószövetség  földi  Jeruzsálemének  párjaként,  mint  mennyei 
Jeruzsálemről beszél az egyházról. A zsoltárok Sionnak nevezték sokszor Jeruzsálemet, ahol 
Isten népével együtt lakozik (9:12), innen jön a szabadítás (14:7. 53:7). Istennek az volt a 
terve, hogy ez a város legyen a föld öröme (Zsolt. 48:3). Az Újszövetség ezt az ígéret-sort 
Krisztusban beteljesedettnek tudja. Ezért az egyház, mint Krisztus teste a mennyei Jeruzsálem 
(Gal 4:26), akinek lakóinak igazi országa, ahol polgárjogot élveznek, a mennyekben van (Fil 
3:20). Ezért Krisztusban már itt a földön élvezik szabadságukat (Gal 4:28-29. 5:1). Felismerik 
azt, hogy Krisztusban „a szeretet által munkálkodó hit” az, amivel polgárjogot nyerhetnek 
(Gal. 5:5-6).

Az Újszövetség az egyházat úgy a földön, mint a mennyben családnak tekinti (Ef 
3:15). Ehhez a családhoz örökbefogadás (Rom 8:14-16. Ef 1:4-6), vagy újjászületés által lehet 
tartozni(Ján 3: 8). Akik elfogadták Jézust személyes megváltójuknak, és engedelmesen 
csatlakozta ehhez a közösséghez, nem szolgák többé, hanem a mennyei Atya gyermekei (Gal 
3:26-4:7), akik Isten háza népéhez tartoznak (Ef 2:19). Így lesz Isten a mi Atyánk (Gal n4:6) 
és így leszünk mi egymásnak testvérei (Jak 2:15. 1Kor 8:11. Róm 16:1). Az egyhá6znak nem 



az egymás alá  és fölé rendelt  organizációs rend a jellemzője,  hanem a test  harmóniájához 
hasonló közösség. Ez két irányú. Egyrészt közösségvállalás az Atya Istennel, a Fiúval, a mi 
Megváltónkkal és a Szentlélekkel, aki életünket Istennel összhangba hozza (1Ján 1:3. 1Kor 
1:9. 2Kor 13:13). Másrészt harmóniát teremt a család többi tagjaival, testvéreinkkel is (1Ján 
1:3.7). Ez közösségvállalás az evangéliummal is (Fil 1:5), mert ez tesz bennünket képessé 
arra, hogy testvéri jobbot tudjunk nyújtani mindazoknak, akik körülöttünk élnek. A család 
képe a gondoskodó gyülekezet modelljét tárja elénk, ahol a tagok megtanulják, hogy 
szükségünk van egymásra, és egymás nélkül nem élhetünk még akkor sem, ha nagyon 
különbözünk a másiktól.

Pál tanítása szerint ”az élő  Isten egyháza az igazság oszlopa és erős alapja” (1Tim 
3:15). Feladata, hogy Isten igazságát képviselje ezen a földön. Nem az egyház az igazság, 
hiszen Istennek az egyházzal szemben is igaza van. Nem ő védi meg az igazságot, hiszen az 
igazság önmagában is megáll, hanem az igazság védi meg az egyházat a tévedésektől és a 
rosszindulatú  félremagyarázásoktól.  Ezért  az  egyház  mindenegyes  tagjának  és  minden 
intézményének a Szentírás mércéje alá kell állni (vö. És. 8:20), és ha gyakorlati élete vagy 
tanítása nem áll meg az ige mércéje alatt, akkor Krisztusnak engedelmes szívvel változtatni 
kell azon. Újra hozzá kell szabni életünket az igéhez. Ugyanakkor mások tapasztalatára, 
hitbeli felismeréseire is figyelnünk kell, mert „segítséget jelent, ha sok a tanácsadó” (Péld 
11:14). Az egyház csak úgy lehet a föld sója, ha a világ világossága lesz, mint hegyen épített 
város (Mát. 5:13-15).

Isten földön élő egyháza olyan, mint a hadban álló sereg. „Mert a mi harcunk nem test 
és vér ellen folyik, hanem erők és hatalmak ellen, a sötétség világának urai és a gonoszság 
lelkei ellen, amelyek a mennyei magasságban vannak” (Ef 6:12). Ezért Isten felfegyverez 
bennünket /Ef 6:13-17) az igazságszeretettel, Isten kegyelme elfogadásának készségével, a 
békesség evangéliumának hirdetésével, a hit pajzsával  és  az  üdvösség  sisakjával,  hogy 
győztesek legyünk. Ez a nagy küzdelem szüntelenül folyik, de a konkoly együtt nő a búzával 
az aratásig (Mát 13:24-30). Minden kereszténynek küzdelmet kell folytatnia a szeretetlenség, 
az  önzés  démonával  és  az  egyháznak  szüntelenül  reformálódnia  kell.  Csak  Krisztus 
visszajövetelekor lesz az egyház győzedelmes. 

Milyen keresztényekre van ma a világnak szüksége?
A legrövidebben úgy felelhetünk rá, hogy olyanokra, akik Jézus követői és a Megváltó 

által Jézus rokonai. Ma ezt nagyon sokan illúziónak tartják, lehetetlenül magas életcélnak. De 
Jézus megígérte, hogy Ő velünk marad a világ végezetéig (Mát 28:20). Ez csak akkor teljesül, 
ha azok az indítékok uralnak minket, amelyek Jézus Krisztust irányították itt a földön (Fil 2:5) 
Az egyház akkor Krisztus teste, ha ez válik valóra benne. Az egyház titka nem az okosan 
megtervezett szervezetben van, hanem a Szentlélek állandó, elfojthatatlan, szüntelen 
munkálkodásában. Az egyházban, mint Krisztus testében, a Szentlélek adja a lelket, az egyház 
templomában is a Szentlélek lakozik. Ő készíti elő Jézus menyasszonyát, az egyházat a nagy 
menyegzői vacsorára, Ő tesz a mennyei Jeruzsálem polgáraivá minket. Ha hiányzik munkája 
életünkből  nem lesz a keresztények közössége oszlop,  családdá sem leszünk.  Letesszük a 
fegyvert, feladjuk a győzelem reményét. Szentlélek nélkül az egyház halott.

Mégis a Szentlélek a Szentháromság nagy ismeretlenje. Nem a filozófusoknak és az 
okos teológusoknak kell valamiféle új tanításon törni a fejüket. Jézus, amikor Nikodémussal 
az újjászületés titkáról beszélt, a szélhez hasonlította Isten megújító Lelkének munkáját, ami 
oda fúj ahová akar (Ján 3:8). A szelet csak munkájában lehet meglátni, tapasztalni. A 
Szentlélek munkájával önmagam megismerése szempontjából kell  tisztába  lennem.  Nélküle 
egészséges, keresztény önismeretem sérül. A keresztény ember életében négy döntő ponton 



szól bele a Szentlélek. Ha Isten családjához akarunk tartozni, ezt a négy találkozási pontot 
kell gondosan figyelembe vennünk. Ezt kell óvnunk, mint a tiszta forrásvizet.

Hogyan juthat az ember kapcsolatban Istennel? A válasz: Isten kinyilatkoztatása által, 
aminek  munkálója  a  Szentlélek.  A Biblia  azért  lett  Isten  szava,  mert  Ő  ihlette,  hiszen  a 
Szentlélektől indítatva szóltak Istennek szent emberei” (2Pét 1:21). Ha Isten nem lépne be a 
mi téri, idői világunkba nem tudnánk róla semmit. De Isten ihletése nemcsak a prófétákra 
vonatkozott  meg  azokra  a  szent  emberekre  vonatozott,  akik  hajdan  éltek  és  találkoztak 
Istennel,  vagy akik lejegyezték számunkra Isten üzenetét.  A mai igehallgató szívében is a 
Szentlélek munkálkodik, amikor a régi ige jelen időben, egyes szám első  személyben lesz 
Isten megszólító szava. Az egyház nagy kísértése mindig az volt, hogy ez a kinyilatkoztatott 
szó, elhalkul, megszűnik normává, zsinórmértékké lenni. Ennek az a legbiztosabb jele, ha az 
ige hallgatóinak élete nem születik újjá Isten szava nyomán, ami ma és mindörökre teremtő 
szó marad. 

 De hogyan kötelezheti el magát az ember Jézus mellett? Hogyan ölthet az ige testet 
mibennünk is? Erre vonatkozik a Szentlélek második nagy tevékenységi köre. A Szentlélek az 
igében vele találkozó embert új cselekvésekre ösztönzi. Péter, akinek életét tanítványtársaival 
együtt pünkösdkor a Szentlélek betöltötte, prédikált az ünnepre összegyülekező  zsidóknak. 
Isten kegyelmének útját,  a kinyilatkoztatott  Ige rövid tartalmát mondta el,  de úgy, hogy a 
hallgatók  magukra  értették  az  igét.  Amikor  befejezte  a  prédikálást  így  fordultak  az 
apostolhoz: „Mit tegyünk, atyámfiai, férfiak?” (Apcs 2:37). Ahol Isten igéje igazán megszólal, 
ott mindig valami gyakorlati tennivalóról van szó. Kérdésükre így válaszol Péter: „Térjetek 
meg, és keresztelkedjetek meg valamennyien Jézus Krisztus nevében, bűneitek bocsánatára, 
és  megkapjátok  a  Szentlélek  ajándékát.  Mert  tiétek  ez  az  ígéret  és  gyermekeiteké,  sőt 
mindazoké is, akik távol vannak, akiket csak elhív magának az Úr, a mi Istenünk” (38-39). A 
megtérés  lényege  a  gondolkodásmód  megváltozása,  új  életirány.  Ennek  a  szimbolikus 
megvallása  a  keresztség.  Meghalok a  régi  embernek és  feltámadok az  újban.  Más  lesz  a 
gondolkodási módom. Leteszem bűneim terhét, és új úton indulok Jézussal. Ez Jézus halála 
által minden embernek egyetemes lehetősége. Isten, Jézus által mindenkit hív. 

 Hogyan lehetek Isten Szentlelkével belső közösségben? Erre is utalt Péter itt idézett 
válasza: „megkapjátok a Szentlélek ajándékát”. De hogyan lehet ez? Jézus a Hegyi Beszéd 
befejező szakaszában beszélt arról, hogy azoknak, akik vele járnak az úton óvakodniuk kell a 
hamis prófétáktól „akik juhok ruhájában jönnek hozzátok, de belül ragadozó farkasok” (Mát 
7:15). Nem a szép szavak, hanem a szavakból kisarjadó gyümölcsök mutatják meg, hogy kik 
vagyunk..  Az  alapelvet  Jézus  így  összegzi:  „gyümölcseiről  ismeritek  meg  őket”  (Mát. 
7:16.20). A legszebb prédikáció vagy istentisztelet is értelmetlen, ha csak szó. „Nem mindenki 
megy be a mennyek országába, aki ezt mondja nekem: Uram, Uram, hanem csak az, aki 
cselekszi az én mennyei Atyám akaratát” (Mt.7:21). De hogyan lehet ez? Mi ez a csodálatos 
gyümölcs,  amiről  Krisztus  követői  megismerhetőek?  Pál,  Jézusnak  erre  a  tanítására 
visszautalva mondja: „A Lélek gyümölcse pedig szeretet, öröm, békesség, türelem, szívesség, 
jóság, hűség, szelídség, önmegtartóztatás” (Gal 5:22-23). Ebben a felsorolásban két fontos 
megfigyelendő van. Az ember nem magától termi ezeket a gyümölcsöket, hanem a lélek termi 
mibennünk. Mi ezeknek a tulajdonságoknak az „előállítására” képtelenek vagyunk. A másik 
fontos hogy a gyümölcse szó a görögben is egyes számú forma. A Szentlélek mibennünk 
szeretetet teremt  Ebben alakulunk vissza Isten képére és hasonlatosságára, hiszen Isten a 
szeretettel azonosította önmagát (1Ján 4:7-8). Ennek a szeretetnek sokféle megnyilvánulási 
formája van. Ezeket sorolta itt Pál. Ilyen az öröm, a mértékesség, a türelem,  a  szívesség,  a 
jóság és a többi itt fel nem sorolt tulajdonság, ami Istennel való kapcsolatunk tükröződése a 
mindennapokban.  A lélek  gyümölcse  nélkül  elképzelhetetlen  a  keresztény  élet,  ha  ezt  a 
szeretetet  elveszítjük,  és  nem  sugározzuk  tovább,  akkor  mennyei  állampolgárságunkat, 



Krisztussal való közösségünket veszítjük el.  A gyümölcs mutatja meg, hogy Isten lelkével 
belső közösségben vagyunk.

Hogyan nyilvánul meg az emberben Isten szeretete? Az igazi szeretet nem érzés, 
hanem készség, cselekedet a másikért. Nem elvont lelki tulajdonság, hanem gyakorlati 
magatartási mód. Isten azt akarja, hogy hitünk a szeretet által munkálkodjon (Gal 5:6). Éppen 
ezért Isten Szentlelke ajándékokat, oszt talentumaink szerint. Ezeket nevezzük görög szóval 
karizmáknak.  Nagyon  sokfélék  lehetnek  ezek,  mert  Isten  nem  híve  az  emberek 
szabványosításának. Isten teremtett világára éppen a sokféleség egysége a jellemző. Nincs két 
egyforma rózsaszál, de minden másféle rózsáról is tudjuk, hogy az rózsa és nem más virág. 
Ugyanígy két egyforma ember, egyforma képességekkel és adottságokkal nincs. Éppen ezért a 
lélek ajándékait  is  Isten,  különbözőképpen adja,  de mindig haszonra.  Pál szerint  a „Lélek 
megnyilvánulása pedig mindenkinek azért adatik, hogy használjon vele” (lKor 12:7). De mi 
ez a haszon?  Pál az efézusiaknak azzal indokolja a lelki ajándékokat „hogy felkészítse a 
szenteket a szolgálat végzésére, a Krisztus testének építésére” (4:12). Mivel a kereszténység 
nem egy eufórikus álom, hanem józan Krisztuskövetés a mindennapokban,  az  igazi  lelki 
ajándékokat a Biblia szerint nem tekinthetjük extatikus élményeknek, hanem olyan Istentől 
nekünk adott lehetőségeknek, képességeknek, amelynek egyetlen mércéje a szolgálat. Mi úgy 
lehetünk Isten rokonaivá Jézus által,  hogy erre a szolgálatra adjuk oda életünket.  Cserébe 
megtaláljuk egyre jobban értelmetlenedő  életünk igazi  célját.  A lelki  ajándékot  én kapom 
Isten Szentlelkétől a másikért. Ha felismerem magamban az Ő ajándékát, azt is felismerem, 
hogy  mi  az,  amit  nekem  tennem  kell  a  másikért.   Mert  életünk  csak  úgy  önmagában 
értelmetlen. A másikban van elrejtve a cél. A világnak ma Isten olyan rokonaira van szüksége 
akik  a  Szentlélek  munkálkodása  nyomán  másokért  itt  élő  emberekké  lettek.  Ez  ma  a 
kereszténység becsületbeli kérdése.

Egy pest környéki templom hirdetőtábláján olvastam ezeket a mondatokat:
„Nem fontos az, hogy meddig élsz, de fontos az, hogy életednek tartalma legyen.
Nem fontos az, hogy mi vagy, de fontos az, hogy hogyan vagy az, ami vagy.
Nem fontos az, hogy mit teszel, de fontos az, hogy hogyan teszed.
Nem fontos megelégedést keresni, de fontos másokat megelégíteni.
Nem fontos élvezni, de fontos adni másoknak.
Nem fontos szeretetet kívánni, de fontos mindenkit szeretni, áldani.
Nem fontos, mit mondanak mások rólad, de fontos hogy Isten előtt ki vagy.
Nem fontos, hogy milyen a tudásod, de fontos az, hogy mire használod.
Nem fontos az, hogy az emberek tetszését keresd, de fontos hogy Isten tetszésére légy.
Nem fontos az, hogy mikor halsz meg, de légy készen Istennel találkozni.
Nem fontos, hogy nagy ember légy, de az fontos, hogy ember légy.”




